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Előszó

A 2020 januárjában spontán alakult informális csoport célja az aktív és proaktív cselekvés, szűkebb és tágabb környezetünk zöldítése, a környezettudatos gon-
dolkodásmód népszerűsítése és a zöld érdekérvényesítés elsősorban Nyíregyházán.

A kezdetben hét fős csoport mára kilenc aktív taggal dolgozik annak az átfogó meggyőződésnek a jegyében, mely összefüggéseket keres és talál a társadalmi 
érdektől és ellenőrzéstől elszabadult technológiai-gazdasági rendszer öntörvényű működése és létforrásaink pusztulása között. A csapatban olyan önkéntes 
nyíregyházi magánszemélyek tömörültek csoporttá és közösséggé, akik nem képesek tétlenül nézni, hogy a fejlődésnek nevezett fenntarthatatlan rendszer 
maga alá gyűri létezésünk alapvető szükségleteit. 

A fejlődést kiszolgáló, az érdektelen tömeggel felvértezett óriással szemben állva próbálja  kicsi  csoportunk erején felül is, békés, józan és barátságos eszközök-
kel képviselni azokat, akik és amik nem képesek magukért szólni. A tiszta, belélegezhető levegőért, az iható vízért, az állat- és növényvilágért hallatjuk hangunkat 
minden nap, így ma is.

Ahogy Lányi András filozófus fogalmaz: „az ökológiai célok legfontosabbika – ami magában foglalja az összes többi célt – egy örömtelibb, kielégítőbb életforma 
kialakítása. Csak erre hivatkozva állíthatjuk, hogy törekvéseink nem valami ellen, hanem valami pozitívnak az elérésére irányulnak.”

Egy örömtelibb, kielégítőbb életforma kialakításáért cselekszünk. Magunk és gyermekeink jövőjéért cselekszünk, amikor példát mutatva szemetet szedünk, fát 
ültetünk, amikor közös érdekeinket képviselve teszünk fel kérdéseket döntéshozóinknak.

Nehezen hihető el, de akad olyan, aki megkérdőjelezi a tiszta szándékot csoportunk létezésében. Mi sem bizonyítja jobban létrejöttünk, létezésünk fontosságát, 
minthogy bizonygatnunk kell nap mint nap: nem politikai, hanem saját jól felfogott érdekünk vezérel, amikor megkérdőjelezzük beruházások szükségességét, 
helyét, volumenét és a pillanatnyi élvezetek helyett a belélegezhető levegőt, az iható vizet, az élhető városi tereket kérjük számon a döntéshozókon. Mert ezekre 
van igazán szükségünk az élethez.
Csoportunk erőszak és politikamentes, független. Nem tartozunk senki alá és fölé, mindannyiunkat és a jövő nemzedékeit is képviseljük, mikor megszólalunk.  
Mert csak kárt okozhat egy olyan szemlélet ennek az ügynek, és bármilyen zöld ügynek, melynek léptéke politikai ciklusokban mérhető. Elveszi az élét, megfo-
sztja jelentőségétől közös ügyeinket, elveszi a létezésünk feltételeit féltő kérdések súlyát, ha politikai kérdésként kezeljük.

Felismertük, ha évmilliókhoz mérünk emberöltőket nevetségessé, hiteltelenné válunk. A ma cselekedetei határozzák meg gyermekeink, unokáink jövőjét. Nem 
nézhetjük tétlenül, hogy méreggé füstöljék levegőnket tűzifának aprított erdeink, elszennyezzék cigarettacsikkek vizeinket, forró, zsúfolt, élhetetlen, zajos hellyé 
váljanak városaink.

A Zöld Akciócsoport a környezet védelme közben szemléletet formál és új kultúrát épít. Egy olyan új kultúrát, melyben nem csatákat kell vívnunk a párbeszéd 
helyett, nem védekeznünk kell a teremtő cselekvés helyett, és amelyben nem politikai, hanem létkérdés a természet védelme. 



Bevezető

A nyíregyházi Zöld Akciócsoport neve sokak számára akkor lett ismert, amikor 2020-ban határozottan fölemeltük szavunkat a Sóstón, fás liget elpusztítása 
árán tervezett (és azóta elkészült) gigaszökőkút létesítése ellen. Pedig a csoport már jóval azelőtt megalakult és tevékenykedni kezdett, hogy erről a szökőkút-
őrületről először hallottunk volna. Természetesen nem is merült ki az akciócsoport munkája a tiltakozásban, mint ahogy néhányan láttatni szeretnék. Sok száz 
munkaórát töltünk önkéntesen, munkaidő után, hétvégeken, közérdekű, jövőnket meghatározó, húsba vágó, nehezen kezelhető ügyekkel. E beszámoló egy 
átfogó összefoglaló arról, hogy mi mindent csináltunk egy élhetőbb, zöldebb, egészségesebb, derűsebb Nyíregyházáért.



Megalakulás és működés

A Zöld Akciócsoport 2020. január 9-én alakult meg, mely megalakulásnak 

előzménye a Fridays For Future mozgalom első nyíregyházi megmozdulásához 

kötődik. A résztvevők ezen a rendezvényen ismerkedtek meg, kezdtek el 

beszélgetni városunk zöldítésének lehetőségeiről, a klímaváltozás elleni 

küzdelem fontosságáról és lehetséges helyi eszközeiről. Az ott megjelenők 

következő, immár tudatosan megszervezett találkozójukra olyan helyi, ak-

tív személyeket is meghívtak, akik saját lehetőségeikhez mérten, saját csa-

tornáikon már aktívan tettek valamit azért, hogy városunk tisztább, élhetőbb 

hely legyen. Céljaik között már ekkor is jól megfogalmazódott a fák, városi 

zöldfelületek védelme iránti igény, a tájékoztatás, a szakemberek és a város 

bevonása egy hosszútávú, konstruktív tervezőmunka érdekében és az együtt-

működés iránt. Fontos eleme volt első perctől a csoport tevékenységeinek a 

közterületek zöldítéséért, megtisztításáért, a levegő tisztaságáért, az állatok 

és növények védelméért, épített környezetünk és városunk zöld felületeinek 

védelméért történő aktív fellépés. Kifejezett cél volt kezdettől a lakosság 

bevonása, tájékoztatása, szemléletének formálása. A csoport az egyes tagok 

érdeklődése mentén informális szekciókká alakult, melyek többé-kevésbé 

tartják is magukat, bár minden tag számára átjárhatóak, és minden nyíregy-

házi előtt nyitottak.

Az, hogy a lakosság részéről valódi igény van a zöld témák, a zöldfelületeket, 

közvetlen élettereiket érintő beruházásokkal, fejlesztésekkel kapcsolatban, jól 

megtapasztalható volt a csoport első akcióira, felhívásaikra érkező reakciók-

ból. 

Az alapító tagok száma 7 fő, jelenleg a csoport 9 aktív taggal rendelkezik, az 

önkéntesek csoportja összetételét és létszámát tekintve a témák mentén folya- 

matosan változik, de összességében meghaladja az ötven főt. 

Az elmúlt 3 évben a csoport több száz munkaórát, több millió forint részben 

az alapító tagoktól érkező magánadományt és mérhetetlen mennyiségű ak-

tivitást fordított arra, hogy városunk felzárkózzon az ország és a tőlünk nyuga-

tabbra található országok zöld célkitűzéseihez. A csoport célja az, hogy ebben 

minél több partnerre találjon a lakosság és a város döntéshozóinak köréből.



Zöldfelület-védelem, programjaink a fákért

Kezdettől fogva csoportunk egyik legfontosabb célja ellensúlyozni a város 
zöldfelületeinek, faállományának csökkenését újabb fák telepítésével. Kie-
melten fontos mérföldkő csapatunk történetében a csatlakozás a 10 millió 
Fa Magyarország országos közösséghálózatához. Innen jelentős szakmai 
segítséget kap csoportunk a hálózat tagjaitól az ültetésekhez, a kommu-
nikációhoz, adománygyűjtéshez, de aktív támogatásuk csemetékben, cser-
jékben is megnyilvánul. Mivel a  város illetékeseivel a fásításokkal kapcsolat-
ban máig nem sikerült hatékony együttműködést kialakítanunk, a „10 millió 
Fa Magyarország ” országos közösség és mozgalom részeként saját erőből 
és adományokból például 2021-ben közel 300 fát és 850 cserjét ültettünk el. 
Minden fát önkénteseink szereznek be, szállítanak el és vesznek részt azok 
elültetésében is.

A közterületi faültetések nehézkessége (az érintett szakemberekkel és 
városvezetőkkel való együttműködés hiánya, közművek jelenléte, stb.) 
miatt csoportunk az első időszakban magáningatlanok kertjeibe, külterü- 
letre ültetett. Ezek után meghirdetésre került a város oktatási-nevelési in-
tézményei között egy fásítási program, melyre kimagaslóan sok intézmény 
jelentkezett cserjékért, fákért és balkonföldért.
Folyamatos kapcsolatban vagyunk az óvodákkal, iskolákkal, környezetvédel-
mi világnapokon intézményi programokat javaslunk, pl. a Fenntarthatóság 
hetére, a Víz világnapjára, Föld napjára. A 2022-es évben a Méhek világnap-
ja (május 20.) alkalmából nagyszabású akciót szerveztünk, melyre 42 oktatási 
intézmény és óvoda jelentkezett. Nyíregyházi kertészetekből virágzó évelő 
növényeket mentettünk meg, melyek gyomtalanítás után kerültek osztásra. 
Az összesen három támogató kertészetből több, mint 1000 évelőt kapott 
csoportunk, melyekkel munkánk nyomán gazdagabbak lettek az iskolák, 
óvodák udvarai. Akciónkról cikket írtunk, mely megjelent a Nyíregyházi 
Naplóban és városunk Facebook  oldalán is.

Az egyes intézmények dolgozóival, diákjaival közösen megvalósított 
ültetések mellett csapatunk a nyári melegben a közterületen álló fák gon-



dozására is jelentős figyelmet fordít folyamatosan. Önkénteseinkkel a hét 
több napján, a város több napjára hirdetünk meg rendszeres öntözéseket, 
melyekhez egyre több városlakó csatlakozik önkéntesként. Kezdeményez-
tük egy „Fogadj örökbe egy városi fát” program városi kezdeményezését az 
önkormányzatnál, mellyel kapcsolatosan egyelőre nem találtunk partnerre 
az illetékesek közt.

Szélmalomharcunk azért, hogy átlátható, megismerhető legyen mindaz, 
ami a közterületi fákkal történik, folyamatosan zajlik. Sok városlakónak 
lehet az a benyomása a városi fakivágásokkal vagy éppen a telepítések-
kel, faápolással, -gondozással kapcsolatban, hogy mindez távlati kon-
cepció nélkül, ötletszerűen, kellő szakmai megalapozottság, alázat és fe-
lelősségvállalás nélkül történik városunkban, és sajnos továbbra sem állnak 
rendelkezésünkre azok a tervek, tények, adatok, amelyekkel be tudnánk 
bizonyítani az ellenkezőjét. De nem adjuk fel. Reményt keltő előrelépése-
ket is elértünk e területen, és néhány 
alkalommal meghívták csoportunk-
at faápolási és fakivágási munkálatok 
véleményezésére. Sajnos azt tapasztal-
juk, hogy bár szándékaink egyértelműen 
tiszták és a közt szolgálják felveté-
seink, a városunk vezetése nem part-
nerként, munkájukat segítő, a lakosság 
egy jelentős részének véleményét ki-
hangosító önkéntes csoportként tekint 
rank, és nem támaszkodik a tőlünk ka-
pott információkra. Rövid és hosszabb 
távú célkitűzésünk e területen, hogy 
közelítsenek egymáshoz városunk 
vezetésével elképzeléseink a városunk 
zöldebb jövőjét illetően. Ehhez mi min-
den segítséget, szakmai tudásunkat és önkéntes munkánkat, időnket ajánl- 
juk a jövőben is.

A fák védelme, a jövő nemzedékekről való gondoskodásként fák ültetése 
sokaknak fontos a Zöld Akciócsoport szűkebb és tágabb környezetében. 
Fásítási programjainkhoz minden esetben a közösség anyagi támogatását 
kérjük annak költséges volta miatt. 2021-ben az Új Nap Új Remények 
adománygyűjtő kampánya keretében követeink, Szentpáli Roland és Boc-
skai István Péter segítségével 218.000 forinttal támogatta az adományozó 
közösség faültetéseinket, míg a Nyíregyházi Kosár Közösséggel kialakí-
tott együttműködés nyomán 116.700 forinttal lett gazdagabb a fásításra 
fordítható keretünk. Számos céges felhívást is közzétettünk, hogy minél ak-
tívabb lehessen zöldítő munkánk, ezekből 359.000 forint támogatás folyt be 
kasszánkba. Megalakulásunk óta eltelt 3 év alatt 1405 fa, 1731 cserje és 1000 
évelő valamint cserje beszerzéséről és elültetéséről gondoskodott csopor-
tunk önerőből, közösségi támogatással.

Csoportunk figyelemmel követi városunk beruházásait és fejlesztéseit, mely-
ekről igyekszik folyamatosan objektíven tájékoztatni a lakosságot. Ezirányú 
munkánkat gyakran nehezíti a szükséges információk hozzáférésének hiá-



nya, a nehézkes kommunikáció az illetékes hatóságokkal. Mindezek ellenére 
igyekszünk folyamatosan informálódni és informálni, hogy az esetleges 
túlzó beépítések, a fejlesztések közben tapasztalt szabálytalanságok el-
len felléphessünk a zöldfelületek védelme érdekében. Számos sikert is 
magunkénak tudhatunk a rövid, de tartalmas működésünk alatt, ilyenek a 
fellépésünk hatására a Sóstói-erdő 10 évre szóló erdőtervezésében, tarvágá-
saiban elért jelentős módosítások, vagy faültetések utáni utógondozás fon-
tosságának folyamatos hangsúlyozása nyomán megjelenő öntözőzsákos 
eljárás városunkban.

LOMBTÁR applikáció

A 2021-es év egyik legfontosabb eredménye számunkra a 100%-ban 
magánadományokból fi nanszírozott mobiltelefonos applikáció, a Lombtár 
fejlesztése és programozása. A Lombtár app arra a régóta fennálló prob-

lémára ad megoldást, mellyel önkéntesen végzett érdekérvényesítő és 
tájékoztatást szolgáló tevékenységünk során magunk is találkoztunk. Ez a 
probléma az, hogy városunk nem rendelkezik olyan hozzáférhető adatbázis-
sal, mely naprakész információkkal tudna szolgálni a Nyíregyháza területén 
található faállomány nagyságáról, összetételéről, állapotáról. Ebből 
adódóan nagyon nehezen megoldható annak követése, milyen mérték-
ben alakul át városunk faállománya az egyes beavatkozások és ültetések 
nyomán. Az applikáció ezen adatok rögzítése és térinformatikai rendszerrel 
történő elhelyezése mellett lehetőséget ad arra is, hogy a városi lakosság 
közelebb kerüljön a fákhoz, fi gyelje, maga is felelősnek érezze magát sor-
sukért. Az önkéntesek toborzása, az applikáció használatára történő szak-
mai felkészítés 2022 második felében elkezdődött. A lombhullatás előtt és 
a tavaszi-nyári időszakban önkénteseink folyamatosan dolgoznak az egyes 
területek felmérésén.



Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
Faültetések, fák védelme

2020
- faültetés a NYE dolgozóival
-faültetés a Fenntarthatósági Hét alkalmából Nyíregyházi Egyetemen, a 

Lónyai Menyhért Szakkollégium bevonásával
- meghívás faültetésre a Madarak és fák napja alkalmából a Nyíregyházi 

Egyetemre  a Lónyai Menyhért Szakkollégium tanáraival, diákjaival.
- Regisztráció, jelentkezés / csatlakozás a 10 millió Fa Magyarország  

országos mozgalomhoz
    Megalakul 10 millió Fa Magyarország Fa -Zöld Akciócsoport Nyíregyháza 

csoportunk
- egyeztető e-mail közös faültetésről a Sóstógyógyfürdőért Alapítvány el-

nökével 
- faültetés Bujtoson a Nyírvv-vel
- Nyírvv-vel egyeztetés ingyen felajánlott cserjék belterületi ültetési helye-

ivel kapcsolatban
- Nyírvv-vel egyeztetés faültetéssel kapcsolatban
- Főkertésszel egyeztetés faültetéssel kapcsolatban

- őszi ültetések: 220 fa, 104 cserje

2021
- tavaszi ültetések: 155 fa, 452 cserje   helyi 15 óvoda, 2 iskola
- őszi ültetések: 126 fa, 397 cserje,  helyi 2 óvoda, 2 iskola, 1 egyetem
2021 tavasz: megszületik a Lombtár ötlete, elkezdődik a fejlesztés
2021 ősz: A Lombtár applikáció első tesztjei
2021 összesen 281 fa, 849 cserje





2022
- tavaszi ültetések: 904 fa, 848 cserje, 2 helyi iskolában és a Nyíregyházi 

Egyetemen 
- 2022 tavasz-ősz: A Lombtár applikáció továbbfejlesztése
- faültetés  a Föld Napja alkalmából  a Bánki Donát Műszaki Technikum és 

Kollégium udvarán
- A Méhek világnapja alkalmával 27 óvoda, 18 iskola területén összesen több 

mint 1000 db évelőt , virágzó növényt, cserjét osztottunk szét iskolákba, 
óvodákba. Ezekkel az intézményekkel folyamatosan kapcsolatban állunk, 
az ültetéseket rendszeresen szemlézzük. A jelentkezett igények miatt ma-
gasföldi ágyáshoz nyújtottunk segítséget komposztföld beszerzéséhez.

-Ültetés az Electrolux sétányon a 10 milió Fa Magyarország, az Electrolux 
Kft. képviseletével, a NYÍRVV dolgozóival, melyen Dr. Kovács Ferenc pol-
gármester is részt vett. 12 db kislevelű hársat ültettünk az Electrolux Kft. 
felajánlásából.

-Ültetés a Jósa András Megyei Kórház területén: a 12 db előnevelt facse-
mete fajtáit és helyeit előzőleg a kórház műszaki osztályvezetőivel és a 
városi főkertésszel helyszíni bejárás során egyeztettük.

Zöldfelület védelem
2020. I. félév
- megbeszélés a Sóstói-erdőről, a városi fák védelméről
- postai és online levél elküldve 11 címzettnek a Sóstói-erdő tarvágás ter-
veinek pontos részleteiről, mit tehet a lakosság, milyen tanulmányok előzték 
meg a terveket stb.
- Válaszlevelek fogadása a Sóstói-erdő témájában a Nyírerdő Zrt., Hajdú-Bi-
har Megyei Kormányhivatal Debreceni Járási Hivatala, Hortobágyi Nemzeti 
Park részéről
- Érdekegyeztetés és érdekérvényesítés Debrecenben a Debreceni Járási 
Hivatal Agrárügyi Főosztály Erdőtervezési Osztály tárgyalásán a Sóstói-erdő 
10 évre szóló erdőtervezésével, tarvágásaival kapcsolatban. A tárgyalás 
után visszajelző, köszönőlevelek e hivataloknak.
- Személyes találkozó Sigmond Sándor főkertésszel a városban tapasztalt 
nagymértékű fakivágásokkal és a fapótlások mennyiségével kapcsolatban.

- Szakértő felkérése fakataszter-felmérésre az Örökösföldön zajló építési 
munkálatok fakivágási indokoltságának megállapítására.
- Szakértői felmérés eljuttatása az önkormányzat részére. A Család utcán 
folyó építési munkákat kivitelező Kevíz 21 építésvezetőivel történő telefonos 
tárgyalások, megbeszélések a zöld szemlélet jegyében történő kivitelezés 
érdekében. A főkertész által kijelölt 26 fából végül a kivitelező „csak” a 
nyomvonalra eső, munkálatoknál „útban lévő” 18 fát vágja ki. 
- Hivatalos levél a NYÍRVV, a városfejlesztés/városüzemeltetés, a főépítészet 
és a főkertészet részére, kérelem a városi fák védelméért.
- Fakivágási moratórium kérvénye a járvány okozta veszélyhelyzet 
időszakára, a Városfejlesztési és Városüzemeltetési Osztály részére hivatalos 
levél küldése.



- Online petíció készítése, megjelentetése (a Facebook-on Állítsák le a 
fakivágásokat! címmel), lakossági aláírások gyűjtésének elindítása.
- Március hó utolsó harmadában válaszlevelek fogadása 
    - a Sóstói-erdő témájában a Környezetvédelmi Főosztály részéről,
    - városunk fáinak védelme témájában Sigmond Sándor főkertésztől.
- Állásfoglalás kérése Szabolcs-Szatmár-Bereg Megyei 
Környezetvédelmi Hatóságtól és a Hortobágy Nemzeti 
Parktól természetkárosítás veszélye nélküli városi zöld-
felületek karbantartásáról, (gallyazás, beteg és veszély-
es fák kivágására), ezzel kapcsolatos jogszabályokról, 
irányelvekről, hatáskörökről.
- Személyes találkozó a Városfejlesztési és Városüzemelt-
etési Osztály vezetőjével és a környezetvédelmi referens-
sel. Témák: Köztisztaság, fakivágások, együttműködés, 
kommunikáció az önkormányzat és a lakosság között 
környezetvédelemben. Javaslattétel környezetvédelmi 
szakmai csoport létrehozására más városok példája alap-
ján.

2020. II. félév
- Aláírásgyűjtő ívek készítése, gyűjtés megkezdése városi 

fakivágások leállítása és 5G mentes Nyíregyháza témájában.
- Hivatalos levél főkertész részére kiszáradt facsemeték ügyé-

ben.
- Személyes találkozó nagyszabású faültetésről és lakossági 

fapótlási javaslatokról a NYÍRVV munkatársaival. Hivatalos 
levél küldése a NYÍRVV, városfejlesztés/városüzemeltetés és polgármester úr 
részére nagyszabású faültetés témában.

- Állásfoglalás Nyíregyháza-Sóstó turisztikai fejlesztése kapcsán
Videókészítés, csatlakozási lehetőség e-mail kampányunkhoz, melyben elmond-

hatja véleményét a város vezetőinek a Sóstóra tervezett giga beruházással 
kapcsolatban

- Megyei Városok Ligete állapotára figyelemfelhívás
- E-mail városfejlesztési vezető, főkertész/Fakataszter pontosítás - együttműködés

- Környezetvédelmi tartalmú „zöld” megbeszélés/Városfejlesztési Osztály
- Lakossági véleményfelmérés Sóstó fejlesztéséről, videók készítése 
- Lakossági kérdések eljuttatása meghívottakhoz
- Lakossági találkozó szervezése, fórum tartása, Sóstó Betonstop kérdőív ösz- 

szegzése
- Lakossági fórumon felmerült újabb lakossági kérdések 
továbbítása kabinetvezető úr részére
- Segítségkérés szakmai témában NYE Turizmus és Földrajztu-
dományi Intézettől
- Élőlánc a zöldfelületekért
- Főépítésztől időpontkérés

2021
Az év első felében két közös bejárást tettünk a Sóstói-erdő-
ben a Nyírerdő Zrt. Nyíregyházi Erdészetének munk-
atársaival. Ennek során az erdő kezelésének általános 
kérdéseit tekintettük át, illetve egyeztettünk a tervezett 
erdészeti beavatkozásokról.
Nyári hónapokban folyamatosan informáltuk a Nyírvv-t a 
kiszáradt facsemeték  számairól, helyeiről.
2021 december: az Árok utcában egy védett fasor 
egyik fájának kivágása ügyében (amelyet kijelölt gyalogát-
kelőhely létesítésével indokoltak) kapcsolatos fellépés. 
Levél a főkertésznek, majd a kivágást követően a városi 
főkertésznek, a címzetes főjegyzőnek, a Városstratégiai és 
Környezetvédelmi Bizottság elnökének és a Hortobágyi 

Nemzeti Park Igazgatóságnak

2022. I. félév
- Lakossági aggodalmak, kérdések továbbítása főkertésznek Széna téri, Pa-

zonyi úti, Semmelweis utcai fakivágások témájában.
- Nyíregyháza MJV Polgármesteri Hivatala Nyíregyháza Megyei Jogú Város 

városfejlesztési stratégiája, Épített környezet munkacsoport Teams-érte-
kezletén részvétel



- Fakivágási, faültetési összesítő lakossági adatkérése főkertész részére
- Környezetvédelmi referens tájékoztatása SPAR facsemetéinek ill. fák mun- 

kagépek-okozta gyökérsérülések miatti  aggasztó állapotáról
- Kapcsolatfelvétel, tárgyalás az Ökológiai Kutató Központ Vízi Ökológiai 

Intézet Tisza-kutató Osztály vezetőjével Dr. Borics Gáborral, az MTA dok-
torával és Prof. dr. Szabó Sándorral, a NYE egyetemi tanárával a sóstói 
tó ökológiai állapotfelmérésének vizsgálatáról. 1. Vízmintavétel, vizsgálat.

- Lakossági aggodalmak, kérdések továbbítása főkertésznek Jósa András 
Kórház Szent István utcai telephelyén történt fakivágásokról, fapótlásokról.

- Zöldvagyon védelméről, favédelem építési területen témában tájékoz-
tatás kérése főjegyző részére

- Közérdekű bejelentés természetkárosítás védett fasorban miatt főjegyző 
részére

- E-mail a környezetvédekmi referensnek Interspar parkolók facsemetéinek 
aggasztó állapotáról

2022. II. félév
- A NYÍRVV júl-ban bevezetett -általunk többször javasolt- 30 öntözőzsák  

mellé 200-at vett, így 230 öntözőzsák facsemetékhez felvetésünkre-részsiker
- E-mail médiának erdők védelméért békés sétáról, tiltakozásról
- Békés séta, tiltakozás az erdők védelméért az országos megmozduláshoz 

csatlakozva
- Nyílt levél miniszterelnöknek, ZA aláírása erdők védelméért
- Fakataszter 1. megbeszélés önkéntesekkel, Lombtár- próba
- Levél a főjegyzőnek favédelem építkezésen témában
-Női Expo és Konferencia, Nyersséf felajánlása jótékonysági workshopra 

faültetéshez  adománygyűjtésre
- Vegán workshop szervezésének elkezdése
- Takarítási Világnap-Szemétszedés 2 helyi iskola bevonásával
- Elindul a Lombtár, gyakorlat a Nyíregyházi Egyetem levelezős hallgatóival és 

önkéntesekkel
- Lombtár gyakorlat a Nyíregyházi Egyetem levelezős hallgatóival és önkén-

tesekkel
- Előadás a Kutatók Éjszakája alkalmából a Nyíregyházi Egyetemen a Lombtár-

ról
- Lombtár gyakorlat a Nyíregyházi Egyetem levelezős hallgatóival és önkén-

tesekkel
- Szemle az Elektrolux sétányon NYÍRVV-vel
- Farendelés a Klorofill Kertészetből
- Kórházi ültetésről személyes egyeztetés a műszaki-üzemeltetési igazgatóhe-

lyettessel
- Faültetés az Eletcrolux és a NYÍRVV dolgozóival és a 10 milió Fa Magyarország  

képviselőjével
- Faültetés Nyíregyházi Egyetem Lónyay Menyhért Szakkollégiumának diákjaival 

és mentortanárukkal, Dobróné Dr. Tóth Márta tanárnővel, a Környezettudo-
mányi Intézet igazgatójával

- Faültetés a Jósa András Oktatókórházban a kórházi dolgozókkal a Klorofill 
Kertészet dolgozóival összefogásban.

- A kórház területén elültetett fák fajtáit és helyeit előzőleg a városi főkertésszel 
Halmi-Hódos Katinkával és munkatársával Spekker Zoltánnal egyeztettük 
egy helyszíni bejárás során, melyen a kórház illetékesei is részt vettek.



Levegővédelem

Csoportunk megalakulása óta egyik legfőbb ügyünk a levegőminőség (ami 
Nyíregyházán közismerten gyalázatos) javítása. A „Ne Füstölj!” csoport 
2019. március havi megalakulását követő decemberben csoportunk fel-
hívásának köszönhetően több városlakó is csatlakozott a németországi 
luftdaten.info, Citizen Science projektjéhez, melynek célja a lakosság minél 
nagyobb számban való bevonása tudományos kutatásokba, megfigyelések-
be. Ennek célja a levegő minőségének hiteles monitorozása minél több 
helyszínen, ezáltal a probléma lokalizálása, és az illetékesek ösztönzése a 
megoldáskeresésre, a probléma megszüntetésére. (Jelenleg városunkban 
mindössze 1 darab – a Széna téri – szenzor adataira támaszkodnak az il-
letékesek!) Az általunk kezdeményezett „civil” mérőhálózat szükséglete 
egy kis költségvetésű mérő (kb. 50 EUR, ezen kívül 230 voltos csatlakozás és 

wifi kapcsolat szükséges hozzá), melyet minden érdeklődő és tenni akaró ál-
lampolgár saját költségen beszerezhet, és a saját otthona falára felszerelve 
üzemeltetheti, adatokat szolgáltatva egy globális hálózatba. A mért ada-
tok: levegő szállópor PM10 és PM 2.5; hőmérséklet; páratartalom; lég-
nyomás. Az adatokat az https://maps.sensor.community/#7/47.255/20.027 
oldalon lehet követni. Magyarországon már kb. 200 mérőpont üzemel, 
ebből városunkban 12 került telepítésre, míg csoportunk további 12 szen-
zor beszerzését eszközölte pályázati forrásból. Ezek telepítése a lakosság 
bevonásával kezdődött meg. Ezek a szenzorok is a 2021 nyarán, egy helyi 
internet szolgáltatóval (Giganet Kft.) összefogva létrehoztott helyi hálózat- 
ra kerül bekötésre. Ennek mért adatai a https://levego.giganet.hu/map.
html oldalon lehet követhetők. A városunkban így kihelyezett szenzorok 
mind a két hálózatra szolgáltatnak adatokat, tájékoztatva és segítve ezzel 
a lakosságot, a kutatókat és az illetékeseket. Kezdeményezésünk egyik 



legfontosabb eredményének azt tartjuk, hogy ígéretet kaptunk városunk 
vezetésétől arra vonatkozóan, hogy további 70 db (!) hitelesített mérő 
szenzor kerül városszerte kihelyezésre, mely célja a problémás helyszínek 
felderítése és a szennyezések felszámolása. Ugyanezen projekt keretében 
létrehoznak egy Levegő Irodát is.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában

Levegővédelem

2020. I. félév
- információgyűjtés a Környezetvédelmi Felügyelőségnél városunk le-

vegőtisztaságának (fűtés, füst, szmog, hulladékégetés), köztisztaságának 
javítási lehetőségeiről (személyes találkozó a főosztályvezetővel Rozinka 
Zsolt Illéssel.

- Kapcsolatfelvétel az Önkormányzat illetékeseivel városunk légszennye- 
zettségének megfékezéséről, javaslattétel megoldásokra, az avar- és 
kerti hulladékégetés tűrt állapotként engedélyezés megszüntetésének 
kezdeményezése

- Siker: Nyíregyházán a köztisztaság fenntartásáról szóló 18/2006. (VI. 1.) 
önkormányzati rendelet módosításáról szóló 11/2020. (III.27.) rendelet 

2020. április 1-jén hatályba lép. Az önkormányzati rendelet a továbbiak-
ban nem biztosít lehetőséget az avar és kerti hulladék égetésére, így az 
jogszabály alapján TILOS!

2020. II. félév
- e-mail városfejlesztési vezető részére tárgyalás előkészítésére/kérdések, 
témafelvetések
 
- E-mail városfejlesztési vezetőnek/avar- és kerti hulladék égetése/
segítségkérés folyamatos lakossági felhívásra médiában
- Egyeztető tárgyalás a Városházán 
- Járási hivatalvezető részére időpontkérés találkozóra/lakossági tüzelés

2022. I. félév
- Iskoláknak tájékoztató e-mail a Levegő Munkacsoport programjáról: In-
gyenes légszennyezettség-mérő berendezés iskolák részére



- „Állítsd le a motort!” tábla avató Orgonasíp Óvodánál a Föld Napja alkal-
mából
-A HungAiry levegővédelmi Ökomenedzseri programja, amire javaslatunk 
ellenére nem jelentkezett városunk
- Ökomenedzsment: A projekt egyik kiemelt célja egy levegőtisz-
taság-védelmi tanácsadó ökomenedzser hálózat létrehozása. A hálózat 
szakértői az adott településen segítik a helyi intézkedések koordinálását, a 
tájékoztatást, a szemléletformálást, aktívan közreműködnek a települési mobi- 
litási tervek és munkahelyi közlekedési tervek kidolgozásában, valamint 
elősegítik a települések és a lakosság sikeres pályázatainak benyújtását a 
levegőminőség javítását célzó hazai és uniós forrásokra.

2022. II.félév
- E-mail városvezetésnek augusztus 20-i tűzijáték megrendezése-mérlegel-
jék, hogy legyen - e
- Alpolgármestertől önkormányzati terv kérdezése hulladékégetés 
megelőzéséről fűtési szezonban

- Levél levegővédelmi témában Rozinka Illés Zsolt Környezetvédelmi, Ter-
mészetvédelmi, Hulladékgazdálkodási Főosztály vezetője és Dr. Galambos 
Ildikó járási hivatalvezető részére
- Levegővédelem kérése, levél a teljes közgyűlés, Pató István Városfejleszté-
si és Városüzemeltetési Osztály vezetője részére
-Bringázz a munkába, suliba! kampány keretében a város több pontján a 
reggeli kerékpárosoknak müzliszeletet és levegővédő-feliratú matricát osz-
tottunk 

Programjaink a hulladékcsökkentésért 
és köztisztaságért

“Csikkmentes hónap” kampány 
Csoportunk 2020 októberében csatlakozott először a JövőÖkoNemzedéke 
(JÖN) Alapítvány országos kampányához, majd annak folytatásaként 
2021-ben februárban és októberben is indítottunk akciót. Az eszközeinket 
kimerítve igyekeztünk legszélesebb körben tájékoztatni és szemléltetni a 
kampány tematikájához kapcsolódó minél szélesebb körű információkat 
az iskolákat,  diákokat, lakosságot bevonva. Helyeztünk ki csikkgyűjtő szel-
encéket, melyeke konzervdobozokból készítettünk, tájékoztató plakáto-
kat szerkesztettünk és helyeztünk ki jellemzően csikkel szennyezett hely-
ekre, például boltok, vendéglátó helyek környezetébe,  buszmegállókba, 
iskolák, szórakozóhelyek, dohányboltok elé, az erősen szennyezett kórház 
környékére. A témával csatornáinkon és a helyi sajtóban is foglalkoztunk, 
cikkeket írtunk, melyek megjelentek újságokban, online térben a nyíregyhá-
za.hu oldalán is. A városi tv-ben és rádiókban tájékoztattuk a csikkeldobás 
környezetre való negatív hatásairól a lakosságot, valamint arról is, hogy a 
csikkek eldobása közterületen szabálysértés, melynek pénzbírság a szank-
ciója. Minden kampány alkalmával csikkszedési akciókkal szemléltettük 
városunk erős szennyezettségét, melyeknek keretében több vödörnyi csikk- 
től szabadítottuk meg környezetünket, városunk közterületeit. Sokan nem 
tudják, hogy a közutak mentén található csapadékvíz-hálózatba kerülő 
víz szűrés nélkül kerül az élővízbe, városunk esetében az Igrice-mocsárba, 
így a csapadékkal együtt az eldobott cigarettacsikkek is belemosódnak 
az élővízbe. Erre kívántuk felhívni a figyelmet azzal, hogy a városközpont-



ban a csikkel szennyezett csatornák mellé környezetre ártalmatlan festék-
sprayvel sablonüzenetek fújtunk, „A TISZA ITT KEZDŐDIK” szöveggel. A 
kampány időtartama alatt diákok bevonásával élőtáblaként jártuk a várost, 
járókelőket szólítottunk meg, spontán kezdeményezett beszélgetések 
keretében próbáltuk felmérni a dohányzási szokásokat, majd informáltunk 
az érintetteket az eldobott csikk útjáról, szennyező hatásáról. A 2021-es 
kampányunk keretében az Országzászló téren kiállítást szerveztünk, mely- 
nek során látványos, nagy méretű installációkkal hívtuk fel a fi gyelmet a 
dohányzás egészségre gyakorolt hatására, a csikkek természetkárosító 
hatására. Az érdekérvényesítő munka keretében e témában akciótervet 
készítettünk, a város köztisztaságát fenntartó szerveinek bevonását kértük 
az önkormányzattól, ám sajnos egyetlen alkalommal sem voltak partnereink 

e fontos kampányban. Tapasztalataink szerint több hazai városban a „Csikk-
mentes hónap” kampány idején a közterület-felügyelet átülteti a gyakorlat-
ba a rendeletet, a csikkeket eldobókon alkalmazzák a szabályt, és helyszíni 
bírsággal sújtják a szemetelőket,  példát statulálva ezzel. Több városban 
dohányzásmentes övezetet is jelölnek ki a belvárosban. Sajnos városunkban 
sem a csikkeldobókkal, sem a szemetelőkkel szemben eljárás még ezidáig 
nem indult.

CseppetSem! használt sütőolaj-és -zsiradékgyűjtő program
A CseppetSem! programot egy 100% -ban magyar cég, a Biotrans kft. in-
dította 2020 szeptemberében. A program célja a háztartásokban használt 
sütőolaj szelektív gyűjtése. A használt sütőolaj a csatornahálózatba jut-
va súlyosan szennyező anyag, ám 100%-ban újrahasznosítható. A Csep-
petSem! program keretében begyűjtött használt sütőolaj itthon kerül fel-
dolgozásra, biodízel készül belőle, a fennmaradó olajsár biogázüzemben 
hasznosul. Felmérések szerint a háztartásokban keletkezett használtolaj 
kis töredéke kerül szelektív gyűjtőhelyre, sajnos nagy része a csatornar-



endszert szennyezi. 1 csepp olaj 1000 liter vizet képes beszennyezni. A 
program célja, hogy minden településen biztosítva legyen az olaj leadása 
a lakosság számára, ezért ingyen telepít a cég gyűjtőedényeket, költség 
nélkül gondoskodik az elszállításról és a gyűjtőedények tisztántartásáról. 
2021 januárban felvettük a kapcsolatot a program koordinátorával,majd a 
szerződéskötés menetének tisztázása után azzal a kéréssel kerestük fel a 
ÉAK Kft ügyvezető igazgatóját és az önkormányzatot, hogy csatlakozzanak 
a programhoz. Sajnos mind a Nyírvv, mind az önkormányzat elzárkózott a 
szerződéskötéstől, így csoportunk az oktatási intézmények, óvodák, cégek 
és a civil lakosság körében próbálta népszerűsíteni a programot. A szelektív 
gyűjtésre nyitottságot tapasztaltunk, így kampányunknak köszönhetően 11 
oktatási intézménybe, egy cukrászdába és a Nyíregyházi Kosár Közösség 
telephelyére lett telepítve gyűjtőedény. A szerződött felek költségvissza-
térítést is kapnak a cégtől. A program nagyon népszerű, jelenleg az ország-
ban több, mint 1500, Szabolcs megyében 35 önkormányzat csatlakozott. A 
sorozatos tárgyalásainknak köszönhetően 2022 októberében Nyíregyháza 
önkormányzata is csatlakozott a programhoz. A gyűjtést sajtótájékoztató 
keretében indította el a város, melyen csoportunk tagjai is résztvettek. Így 
további 11 közterületi gyűjtőponttal bővült a leadási lehetőség. 
2022 végére 29 helyen elérhetőek a CseppetSem! gyűjtőedények:

• Arany János Gimn. Szabó Lőrinc Tagint. Sóstóhegy Igrice u.6. 

• Nyíregyházi Móra Ferenc Általános Iskola Fazekas János tér 8. 
• Tündérkert Keleti Óvoda Margaréta Tagintézmény Fazekas János tér 14.
• Tégy a Gyermekekért Alapítvány Homok sor 15. 
• Gyermekek Háza Déli Óvoda Kereszt u. 8. 
• Eszterlánc Északi Óvoda Nyitnikék Tagintézmény Kertész u.15. 
• Aprónép Alapítvány Krúdy Gyula u. 27. 
• Nyíregyházi Evangélikus Kossuth Lajos Gimn. Szent István u.17-19. 
• Gyermekek Háza Déli Óvoda Pitypang Tagint. Vécsey köz 27. 
• Nyíregyházi Móricz Zsigmond Általános Iskola Virág u.65.
• Nyíregyháza Családi Csemege Kocsis u.33. 
• Gyöngyössy Cukrászda Család u.152/b 
• Nyíregyházi Kosár Közösség Hatzel tér 7.
• Fazekas János tér 22. társasház mögött
• Fazekas János tér 7. társasház mögött
• Jósa András utca 15.
• Korányi F. köz 56. (ABC előtt)
• Körte utca 49.
• Ószőlő utca 77. (ABC előtt)
• Stadion utca (Coop mellett)
• Szántó Kovács János utca 4. társasház mögött
• Széna tér 10. emeletes 1-2.sz.
• Váci Mihály utca 62. társasház mellett
• Búza téri Piac
• Zöld Elefánt ABC Északi krt.1. 
• Sárga Dombház ABC Kossuth út 8/A 
• Szindbád Diszkont ABC Petőfi  út 18. 
• Gólya ABC Pazonyi tér 9. 
• Szarvas ABC Kígyó u.1. 

“Tisztítsuk meg az országot!” program
A polgármesteri tárgyaláson általunk először említett “Tisztítsuk meg az országot” 
kormányprogramra városunk fél év múltán sikeresen pályázott, miután többször 
is fi gyelmébe ajánlottuk a város környezetvédelmi referensének és a városüze-



meltetés osztályvezetőjének. A pályázaton elnyert összegből a KGST piac mögötti 
Sirályrét területén sikerült felszámolni az illegális hulladéklerakatot. Erről a város 
honlapján és polgármester úr fb-oldalán is beszámoltak. Az illegális szemétle- 
rakat feltérképezésében csoportunknak fontos szerepe volt, a lakosságot és a 
mezőőröket bevonva igyekeztünk tájékoztatni a környezetvédelmi referenst. A 
program több lépcsős, de sajnos ezután többszöri fi gyelemfelhívásunkra sem 
pályázott tovább Nyíregyháza önkormányzata.

Járókelő ügykezelő csoport Nyíregyháza
A Járókelő.hu oldal a köztéri problémák megoldására létrehozott magyar honlap 
egy a Járókelő Közhasznú Egyesület által működtetett civil kezdeményezés. A 
köztéri problémákról szóló bejelentések online kezelésével, illetékesekhez továb-
bításával és az elért megoldások megjelenítésével foglalkozó felület országosan 
elérhető, önkéntesek által működtetett platform. A honlapon bárki bejelentést 
tehet, az elsősorban a lakosságtól érkező bejelentéseket önkéntesek kezelik és 
továbbítják a probléma megoldásáért felelős hivatalos szerveknek. A folyamat 
mindvégig nyilvános, minden fejlemény nyomon követhető, így az érintettek érde-
keltek a problémák mielőbbi megoldásában.  A Járókelő Közhasznú Egyesület 
2012-ben alakult, megalakulása óta 23 magyar településre bővült a hálózat, mely-

ekkel kapcsolatban bejelentést tehetnek a járókelők. Csoportunkat 2021. januárban 
kérték fel a nyíregyházi bejelentések ügykezelésére és önkénteseink hatalmas lel-
kesedéssel vetették bele magukat jobbító szándékkal a platform népszerűsítésébe, 
a bejelentések kezelésébe. 3 év alatt több száz közterületi problémát jelentettek 
be a városlakók, melyeket csoportunk tagjai Nyíregyháza illetékes felelősei felé 
irányítottak a weboldal segítségével. Ezek a bejelentések legnagyobb részben köz-
tisztasággal és a közterületi zöldfelületekkel kapcsolatos problémák, de jelentenek 
be úthibákat, rendszeresen visszatérő szabálytalan parkolásokat és megrongált, 
hiányzó közterületi műtárgyakat is. Ezirányú aktív tevékenységünk jellegénél fog-
va gyakran szül ellenszenvet az egyes illetékes intézményeknél, de sokszor kapunk 
pozitív visszajelzéseket is a bejelentők és az eljáró szervek felől is, hiszen megköny- 
nyítjük a problémák megoldását azok feltérképezésével.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
Köztisztaság, hulladékcsökkentés

2020. I. félév
- információgyűjtés a NYÍRVV-nél a köztisztaság javításáról, személyes egyeztetés 
Petró Árpáddal, a NYÍRVV igazgatójával. Érintett témák: városközpont külső pereme, 
parkolók, építkezések, nagy piac, szemétszedési akciók, az ifjúság környezetvédelmi 
magatartásának fokozott, széleskörű fejlesztése.
- Személyes találkozó Bodrogi Lászlóval Közterület-Felügyelet vezetőjével köztisz-
taság témakörében.
- A CseppetSem! program ismertetése a Nyírvv vezetőjének, a programhoz töténő 
csatlakozás felvetése és az elutasító válasz megérkezése
- Fotók beküldése a Hulladékvadász alkalmazásra a Szent István utcán évek óta lé-
tező köztisztasági állapotokról.
- Hivatalos levél a NYÍRVV ügyvezető igazgatója részére a köztisztaság hatása a 
járványügyre témájában.
- Hivatalos levél az Észak - Alföldi Környezetgazdálkodási Nonprofi t Kft. 
ügyvezetője, Éberhardt Gábor részére, a hulladékudvarok nyitva tartásának hatása a 
járványügyre témájában.
- Viszontválasz a hulladékudvarok nyitva tartásának témájában.
Siker: Újra kinyitott a Kerék utcai hulladékudvar szigorú feltételek mellett.
- Hivatalos levélváltás a Közterület-felügyelet vezetője és környezetvédelmi referens 
részére köztisztaság és illegális hulladéklerakás témájában. 



- Hivatalos levél a Városfejlesztési és Városüzemeltetési Osztály vezetője részére
az előző, köztisztasági és illegális hulladéklerakási témában.
- Köztisztasági helyzettel kapcsolatos aggodalmainkra válaszlevél fogadása a 
környezetvédelmi referenstől
- Hivatalos levél újra az aggasztó köztisztasági helyzet megoldására a környezetvédel-
mi referens részére

2020. II. félév
- Lakossági helyszínjavaslatok Nyírvv részére/ szemétgyűjtő szelencék
- Cigicsikkszedés Jósa András Kórháznál
- Lakossági helyszínjavaslatok Nyírvv részére/ szemétgyűjtő szelencék
- Nyíregyháza MJV polgármesterének kezdeményezésére fórumon vettünk 
részt, ott ismertettük a vezetőkkel a “Tisztítsuk meg az országot “ pályáza-
tot, amivel a kormány segíti országszerte az illegális hulladéklerakók 
felszámolását. Többszöri egyeztetés folyt a környezetvédelmi referenssel, 
az illegális szemét feltérképezésében csoportunk aktív szerepet vállalt 
a lakosság és a természetvédelmi őrök bevonásával. A javaslatunk ered-
ményeként a pályázatot benyújtotta a város, a nyert összegből számolták 
fel a sirályréti hulladéklerakót. A program több lépcsős volt, amire felhívtuk 
a környezetvédelmi referens fi gyelmét, de sajnos további lehetőségeket az 
önkormányzat nem használta ki. 

2021.
-”Tisztítsuk meg az országot!” program keretében illegális hulladéklerakat 
felszámolása kezdeményezésünkre
- aktív közreműködés a CseppetSem! kampány gyűjtőpontjainak kial-
akításában a város egész területén
-szemétszedés a kórház környékén, a Sóstói erdőben 2 iskola és a lakosság 
bevonásával

2022
- Levél Dicső Péter Nyírvv közterület-kezelési igazgató részére Csep-
petSem!! program témájában
- Sajtótájékoztatón részvétel önkormányzati CseppetSem!! gyűjtőpontok 

átadásáról 
- CseppetSem!! gyűjtőpontokról Kelet-Magyarország főszerkesztőjének 
levél, kiegészítés kérése
- Kezdeményezésünk, aktív közreműködésünk segítségével 29 használt 
sütőolaj és zsiradék gyűjtőpont került kialakításra a város területén
-Takarítási világnap alkalmából szemétszedés 2 iskola és önkéntes lakosok 
részvételével

Érdekérvényesítő munka a városban
Csoportunk megalakulásának első perceitől kiemelt célunk volt, hogy egyez-
tetéseket, partnerséget kezdeményezzünk városunk vezetésével, az egyes 
témákban érintett hivatalokkal, segítve munkájukat abban, hogy városunk 
döntéseik, intézkedéseik nyomán fokozatosan zöldebb, élhetőbb lehessen. 
Ennek érdekében számos alkalommal fordultunk különböző csatornákon az 
önkormányzathoz és hivatalaihoz kérdéseinkkel, javaslatainkkal. 
Lehet, hogy a hírekben a tiltakozások, tüntetések, nyílt bírálatok kapnak 
nagyobb hangot, viszont sokkal több időnket és energiánkat igyekszünk 
hasznosítani a tárgyalóasztal mellett, vagy éppen a jogszabályok, más 
települések jógyakorlatainak böngészésével, különféle koncepciók építő 



jellegű bírálatával és véleményezésével. Még 2021. januárban eljuttattuk a 
város vezetőihez és számos, környezetvédelmi ügyben döntési jogkörrel/
mozgási lehetőséggel bíró szervnek „10 zöld jókívánságunkat”– azaz olyan 
könnyen megvalósítható, de szimbolikus és egyben gyakorlati jelentőség-
gel bíró intézkedési javaslatokat, amelyek magvalósításával jelentősen 
javítható lenne városunk fenntarthatósága, élhetősége. Ugyanezen év 
februárban véleményeztük, javaslatainkkal zöldebb és élhetőbb irányba 
igyekeztük elmozdítani „Nyíregyháza településrendezési, építési szabály-
ozásának” tervezett változtatását. Ezen a vonalon tovább haladva később 
is tárgyalásokat folytattunk a zöldfelületek védelmére pl. az ingatlan és 
autóút közötti növekvő területburkolás szabályozásáról, engedélyezéséről 
Nyíregyháza Főépítészével, a kormányhivatallal, a Nyírvv-vel. Még az év 
elején újabb, folyamatban levő zöldfelületi pusztítással járó beruházásokról, 
fejlesztésekről értesültünk, ezért márciusban online kérdőíves felmérést in-
dítottunk „Élhetőség és fejlődés” témájában. Egy hét alatt ötszáznál töb-
ben töltötték ki kérdőívünket.(!) A válaszadók egyértelműen amellett tették 
le voksukat, hogy a fejlesztésekről már a tervezés szakaszában szeretnének 

értesülni. Ígéretes lépés volt júniusban a nyíregyházi Környezetvédelmi Ker-
ekasztal megalakulása, amelyet a városvezetés hívott életre (nem kis mérték-
ben amiatt, mert több esetben kifogásoltuk a zöld ügyekben történő valós 
egyeztetést), számos környezetvédelmi ügyben fontos szerepet játszó szerv 
és civil szervezet bevonásával. A Kerekasztal működése első évében még 
nem teljesen volt zökkenőmentes, de több fontos ügyben (levegőminőség, 
tűzijáték) megkezdődött az érdemi vita. 
A Zöld Kerekasztal alapítása előtt javaslatokat tettünk a kerekasztal 
tagságának összetételére, működésére és céljaira vonatkozóan és nagy 
várakozással vetettük bele magunkat a Kerekasztal munkájába. Augusz-
tusban például nagy energiát fektettünk Nyíregyháza készülő Klíma- és E- 
nergiastratégiája áttanulmányozására, véleményezésére, javaslatokkal való 
kiegészítésére, továbbá informáltuk, felkértük az egyetem több szakemberét 
a stratégia átnézésére, bírálatára. Sajnos az egyeztetések fokozatosan el-el-
maradoztak, a Kerekasztal működése nem felelt meg sem saját szervezeti 
működési szabályzatának, sem annak a proaktív, messzire mutató, dinami-
kus stratégiai munkának, melyet csapatunk kezdeményezett és elvárt a Ke- 



rekasztaltól. A hiányosságokat több ízben jeleztük, de érdemi választ ezzel 
kapcsolatban nem kaptunk. Érdekérvényesítő munkánkat tovább folytatjuk 
azokon a csatornákon, melyeket a jogi és közigazgatási keretek lehetővé 
tesznek számunkra és ezekről folyamatosan és részletesen tájékoztatjuk a 
helyi közösséget.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
Érdekérvényesítő munka a városban

2020
- E-mail ingyenes, segítséget adó környezetvédelmi tréning lehetőség: A 
klímakommunikáció alapjai önkormányzatoknak
- Környezetvédelmi referensnek Éghajlatvédelmi Szövetség Mozdulj a 
klímáért programjáról információ
- 10.26.NYE SECAP véleményezési lehetőségéről tájékoztatás lakosság 
részére
- Városfejlesztési vezető és Környezetvédelmi referens részére információ: 
Európai városfejlesztési jógyakorlatok konferencia
- Városfejlesztési vezető és Környezetvédelmi referens részére információ: A 
fenntartható települési vízgazdálkodás kihívásai, Magyar Fenntarthatósági 
Csúcs konferencia

2022
- Városfejlesztési vezető és Környezetvédelmi referens részére információ: 

Nyolcszáz elektromos rásegítésű teherszállító kerékpárra igényelhető 
támogatás

- Javaslattétel környezetvédelmi referens részére várakozó gépkocsik ne 
járó motorral álljanak

- Környezetvédelmi referens részére információ: Vízvisszatartási klímabarát 
pályázat

- Városfejlesztési vezető és Környezetvédelmi referens részére információ: 
- A KLÍMABARÁT TELEPÜLÉSEK SZÖVETSÉGE A LIFE LOGOS 4 WATERS - 

LIFE20 CCA/HU/001604 CÍMŰ PROJEKT 
- Fenntartható Városok Konferencia
- VÁROSOK ÉS HELYI VÁLLALATOK EGYÜTTMŰKÖDÉSE A KLÍMA-

ADAPTÁCIÓÉRT
Facebook csoportunkban önkormányzati vezetők is tagok, akik az általunk 

megosztott jógyakorlatokról ezen a felületen is tájékozódni szoktak.

Természet- és állatvédelem
A városi és városkörnyéki zöldfelületek védelme során, a városi fák kivágása 
elleni fellépésünk közben folyamatosan szót emelünk a madarak védelméért. 
Kommunikációnkban hangsúlyosan megjelenik hivatkozásként a fás szárú 
növények védelméről szóló kormányrendelet, mely magában foglalja a 
fészkelési időszakban történő fakivágások tiltását. E rendelet ismeretének 
hiánya hatalmas veszélyforrás madaraink városi élőhelyeire, melynek ered-



ményét számos alkalommal tapasztalhatjuk meg tiltott időszakban történő 
fakivágások formájában. Csoportunk az elmúlt 3 esztendőben sajnos ren-
geteg alkalommal volt kénytelen bejelentést tenni az illetékes hatóságnál a 
fakivágásokhoz köthető természetkárosító tevékenységekkel kapcsolatban. 
Rövid- és középtávú célkitűzésünk, hogy a lakosság szemléletét formáljuk 
ezzel kapcsolatban, megismertessük velük e rendeletet, és a városi madarak 
védelmének fontosságát a köztudatba emeljük.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
Természet- és állatvédelem
2020
- Levelezés a Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóságával, tájékoztatás Nyír-

egyháza belterületi fakivágások fészkelési időben témájában.
- Rendőrségi bejelentés a Madártani- és Természetvédelmi Egyesület tá-

jékoztatása alapján városi zöldfelületi munkák során természetkárosítás 
felmerülésével kapcsolatban. 

- Lakossági szemléletformálás blogon: Tűzijáték. Megéri?

2021
- tavaszi fészekodú telepítés énekesmadarak számára Bujtoson (a 6 odú 
közül egyben volt is sikeres költés tavasszal)

2022
- Egyeztetés Nyírvv-vel a régi odúk költésellenőrzéséről, tisztításáról, újabb 

4 odú kihelyezéséről, majd megvalósítás
- Odúk újabb ellenőrzése a Móra Ferenc Általános Iskola környezetvédelmi 

szakköröseivel. Összesen 3 odúban sikeres költés. 
- Száradó fákról lakossági aggodalmak továbbítása Nyírvv felé Kállói út-Ady 

Endre utca
- Közgyűlés részére kérés, javaslattétel: Zöldvagyonunk védelme/kérés fák 

megfelelő vízellátásának biztosításához

Húsmentes Nap program
Jelentős lépéseket tett csoportunk a heti egy húsmentes nap népszerűsítése 
érdekében is. Mint ismeretes, a globális szennyezők között kiemelkedő 
a mezőgazdaság és a húsipar. Fontosnak tartjuk, hogy minél szélesebb 
körben elterjesszük az információkat arról, hogy a nagyüzemi állattartás 
nemcsak embertelen a tömegesen, kegyetlen körülmények között tartott 
és lemészárolt élőlények számára, de természetellenesen nagy számban 
történő tartásuk, élelmezésük és feldolgozásuk jelentős terhet ró bolygónk-
ra. Akár heti egy húsmentes nap bevezetésével jelentősen csökkenthető 
ökológiai lábnyomunk. Programjainkkal erre kívánjuk felhívni a fi gyelmet a 
húsmentes nap, húsmentes táplálkozás egészségre gyakorolt pozitív hatá-
sai mellett.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
Húsmentes Nap
2021
A klímaválság egyik fontos tényezője az erősen megnövekedett húsfog-
yasztás és ipari méretű húsállat-tenyésztés. A Zöld Akciócsoport a Magyar 
Természetvédők Szövetsége országos kezdeményezésébe bekapcsolódva 
városunkban népszerűsítette a témát cikkekben, iskolai kiállításon, az Állat-
barát Alapítvány programján standolva, illetve tárgyalásokat folytattunk in-
tézményi étkeztetővel, iskolákkal. Külön szülők részére szóló tömör tájékoz-
tató anyagot készítettünk. 
Tárgyalást kezdeményeztünk e-mailben az Önkormányzat Szociális Irodá-
jának vezetőjével. Visszajelzés nem érkezett.



2022
- Kapcsolatfelvétel 2 nyíregyházi egyházi iskolával, több évtizedes hús-

mentes nap programjukról tapasztalatgyűjtés.
- Tárgyalást kezdeményeztünk újra e-mailben az Önkormányzat Szociális 

Irodájának vezetőjével. 
- Tárgyalást kezdeményeztünk telefonon az Önkormányzat Szociális Irodá-

jának vezetőjével.
- Telefonos kapcsolatfelvétel az önkormányzat által megbízott Dr. Fischer 

Nándorral a Szociális Osztályról. E-mail küldése részére, csatolva a szak-
mai és jogi háttérről szóló anyagot és egy helyi médiában megjelent la-
kosságnak készített összefoglalónkat a Húsmentes Nappal kapcsolatban, 
beszámolónkat érzékenyítő programunkról. 

- Többszöri telefonos érdeklődés Dr. Fischer Nándortól, jogi háttér megfe-
lelőnek találása után  további tárgyalással kapcsolatban. 

- Kapcsolatfelvétel, telefonos egyeztetés hazai börtönvezetők parancs-
nokával. Kérésére rövid, tömör tájékoztató anyag küldése.

- Időpontkérés telefonon , e-mailben Jászai Menyhért alpolgármestertől. 
-Tárgyalás Jászai Menyhért alpolgármesterrel. Nemleges válasz, jogi ne-

hézségekre és váratlan negatív következmények elkerülésére hivatkozva. 
Esetleg 2023 őszén tárgyalás újra.

- Tárgyalás a Magyar Természetvédők Szövetségével, helyi tanulságok le-
vonása, további lépések lehetőségei

-Telefonos tárgyalás a Jókai Mór Református Áltaános Iskola- Mócsánné 
Nagy Ágnes igazgatónővel. 

- Luther Márton Evangélikus Kollégium- Diósi Józsefné élelmezésvezetőnél 
telefonos érdeklődés. Tájékoztató és szakmai segédanyagok küldése tá-
jékozódásra. 

- Telefonos egyeztetés Luther Evangélikus Kollégium- Pampuch Zoltán Gá-
bor igazgatóval találkozóhoz.

-  Tárgyalás Pampuch Zoltán igazgatóval és Diósi Józsefné élel-
mezésvezetővel. 

- Tárgyalás a Túróczy Zoltán Általános Iskolában Kocsisné Sárossy Emőke 
igazgató asszonnyal. Kért és kapott tájékoztató anyagot e-mailben

- Tárgyalás az Evangélikus Kossuth Lajos Gimnáziumban Morauszky Tamás 
igazgató úrral és Homoródi Antalné igazgatóhelyettes asszonnyal. Kértek 
és kaptak tájékoztató anyagot e-mailben

5G mentesség
Az 5G hálózatok, ezzel együtt a mikrohullámú sugárzás élettani és környeze-
ti hatásairól szerteágazó tudományos vita zajlik. Csoportunk tagjai között 
sem egységes az álláspont, mely veszélyek tudományosan megalapozottak, 
melyek nem. Abban azonban egyetértünk, hogy az 5G hálózatok kiépítése 
olyan felesleges terhelést jelent a bolygónak, amely kevesebb hasznot hoz, 
mint amennyi kárt tesz. A jelentős infrastrukturális fejlesztés-igény mellett 
meg kell említeni az átjátszók telepítése miatt kivágandó fákat, a mada-
rakra gyakorolt negatív hatást és a jelentős forrásigényt is. Az 5G teljes 
körű veszélytelensége az élő szervezetekre tudományosan maradéktalan-
ul nem igazolt, így csoportunk igyekezett fellépni annak érdekében, hogy 
elérje városunk 5G mentességét. Ezt az érdekérvényesítő munkát nagyban 
megnehezítette a Covid járvány okozta korlátozás és a szűkös hozzáférés 



az információkhoz. Emellett nehezítő körülményt jelentett a téma negatív 
megítélése is.

Az elmúlt 3 év fontosabb eseményei a témában
5G mentesség

2020
- Megbeszélés Nyíregyháza 5G mentességéről
- Petíció szövegezése nyíregyháziaknak az 5G mentességről
- Hivatalos levélben előzetes tájékoztató anyag és petíciónk eljuttatása 5G 
mentes Nyíregyháza témában az önkormányzati képviselők, főjegyző, al-
polgármesterek és  országgyűlési képviselő részére. Előtte személyesen és 
telefonon többük megkeresése a témával, levelünkkel kapcsolatban
- Csatlakozás az 5G elleni globális tiltakozáshoz
- Hivatalos beadvány az 5G mentes Nyíregyházáért polgármester úr-
nak postai úton és e-mailben, e-mailben alpolgármesterek, főjegyző, 
önkormányzati képviselők részére. 
- Hivatalos levél az 5G mentes Nyíregyházáért beadványról e-mailben az 
országgyűlési képviselő részére
- Aláírásgyűjtő ívek készítése, gyűjtés megkezdése városi fakivágások 
leállítása és 5G mentes Nyíregyháza témájában
 - Közérdekű adatigénylés 5G telepítéséről Kormányhivatal részére
- Közérdekű adatigénylés 5G telepítéséről Fogyasztóvédelem részére
- Közérdekű adatigénylés 5G telepítésének engedélyezéséről 

2022
- Közérdekű adatigénylés önkormányzattól 5G Nyíregyházán telepítésének 
engedélyezéséről
- E-mail NMHH Debreceni Hatósági Iroda részére/közérdekű adatigénylés 
5G helyi engedélyezéséről
- 5G rendszer helyi kiépítéséről információkérés telefonos szolgáltatóktól 
Telecom, Vodafone, Digi, Yettel

Szemléletformálás, akciók
A fent felsorolt témák mellett jelentős figyelmet fordít csoportunk arra, 
hogy fokozatosan fejlessze szemléletformáló tevékenységét, az ehhez 
szükséges eszközparkját. Az elmúlt 3 évben folyamatosan gyűjtöttünk anya- 
got minden olyan témában, ami a lakosság szemléletmódjának, szokásainak 
megváltoztatásával pozitív változásokat eredményezhet és megalapozhat 
egy tudatosabb és szélesebb körű a zöld szemléletet. Ennek a munkának 
jelentős eleme az önkéntesek toborzása mellett zajló különböző utcai meg-
mozdulások szervezése, iskolai programokon való részvétel és a kiállítások, 
előadások szervezése. Rövid távú terveink között szerepel egy olyan 
szakemberek bevonásával megvalósuló előadás és beszélgetés sorozat, 
mely a fenntarthatóság, a globális kihívások témakörét körbejárva bővíti a 
lakosság ismereteit a zöld témákkal kapcsolatban.

Az elmúlt 3 év fontosabb szemléletformáló eseményei
Szemléletformálás

2021
- Áprilisban Föld Napja rajzversenyt hirdettünk meg, melyre 35 pályamű 

érkezett, és a 3 díjazott mellett minden gyereknek emléklappal és apró 
ajándékkal kedveskedtünk. 

- Felhívást tettünk közzé városunk legnagyobb fáit keresve – ez viszont,      
sajnos, visszhangtalan maradt. 

- Májusban a Madarak és fák napja alkalmából „Ölelj meg egy fát!” online 
heccet rendeztünk.

- Szeptemberben a Sóstói-erdőben szervezett szemétszedés alkalmával 14 
zsák hulladékot távolítottunk el önkéntesek közreműködésével az erdőből.

- Az őszi iskolakezdéskor ismét aktuálissá vált „Ne pöfögj!” kampányunk a 
járó motorral való várakozás légszennyező hatásának csökkentésére; ezzel 
kapcsolatban plakátkampányt hirdettünk.

2022
- Ötletek, javaslatok küldése iskoláknak Föld Napja ünnepi programokhoz
Iskolák visszajelzéseinek, fényképes beszámolóinak online közzététele



- Környezetvédelem Világnapja alkalmából csoportunk meghívást kapott a 
Nyíregyházi Egyetem Ökoegyetem Csoportja és a Környezettudományi In-
tézet közreműködésével megrendezett megemlékezésre. Előadó tagunk: 
Fekete Éva az élhető városokról, a városfejlesztés és a klímatudatosság 
összefüggéseiről, kihívásairól, az aktív közösségek szerepéről beszélt az 
egybegyűlteknek.

- Videókészítés, online megjelentetés lakosság részére önkéntes locsolásra 
-A Magyar Kerékpáros Klub országos kampányához kapcsolódva “Bringázz 

a munkába/suliba!” akció
- Móra Ferenc Általános Iskola - Dr. Makádi Marianna biológus önkéntesünk 

előadása Karriernapon
- Nyírerdő Nap, Erdők hete nyitónap - egész napos stand, környezetvédel-

mi sarok
- Előadás megyei biológiatanároknak az “Így tanítom a biológiát 2022” ren-

dezvényen a Lombtárról
- Egészségnapon a Móra Ferenc Általános Iskolában interaktív feladatokkal, 

az MTVSZ és a helyi vegán coffee szóróanyagával.

Partnereink, programjainkba bevont szervezetek, 
intézmények, csoportok

Csoportunk hisz az együttműködések erejében, így folyamatosan keressük 
a kapcsolódási pontokat olyan szervezetekkel és intézményekkel, melyekkel 
közösen tehetünk valamit azért, hogy népszerűsítsük a zöldebb gondolko-
dást és városunkat tisztább, élhetőbb településsé tehessük. A teljesség igé-
nye nélkül soroljuk fel itt azokat a szervezeteket, intézményeket, akikkel az 
elmúlt 3 évben kapcsolatba léptünk, és/vagy együttműködtünk.

Járókelő Közhasznú Egyesület
Ne füstölj! Csoport
Levegő Munkacsoport
10  millió Fa Magyarország mozgalom
NyírVV Nonprofi t Kft
Hortobágyi Nemzeti Park Igazgatóság

Nyírerdő Zrt.
Nyírségi Kisvasút Megtisztításáért önkéntes csoport
Ne fűts hulladékkal!” országos mozgalom tagszervezete
E-misszió Egyesület
Magyar Madártani Egyesület 
Magyar Természetvédők Szövetsége 
Klímabarát Települések Szövetsége 
Magyar Faápolók Egyesülete 
JövőOkoNemzedéke Alapítvány 
Zöldfelületvédelmi Munkacsoport 
Zöld Kapcsolat Egyesület 
Zöld Küldetés Egyesület 
Életfa Egyesület 
Zöld Kerék Alapítvány 
Magyar Kerékpárosklub 
Faápoló fórum 
Zöldülő Napkor  



Nyilvánosság, kommunikáció
Csoportunk kiemelkedő eredményeket ért el az elmúlt 3 esztendőben. 
Megszólítottuk és számos esetben eredményesen mozgósítottuk azt a he-
lyi közösséget, akiket érdekelnek városunk környezetvédelmével, városfe-
jlesztéssel kapcsolatos aktualitásai és általában a természet és környezet 
védelme. Az összes jelentősebb közösségi platformon és a legnagyobb 
videómegosztó portálon is jelen vagyunk, aktív kommunikációt folytatunk 
a közel 3000-es virtuális közösségünkkel. Blogunkat átlagosan 400-an ol-
vassák, youtube csatornánk videóit több ezren osztják meg. Folyamatosan 
vagyunk jelen a helyi sajtóban, rádióban és országos televíziókban is.
Kiemelt célcsoportunk a közösség, önkéntesség, nyilvánosság. Legfonto- 
sabb feladatunk – ami napi szinten sok munkával jár, de egyben a legtöbb 
hozadéka is van – , hogy minél több embert meggyőzzünk környezetünk 
védelmének fontosságáról, és arról, hogy ebben csak közösen tudunk 
eredményt elérni. Az online térben (közösségi oldalak, csoportok, blog), 
a nyomtatott és egyéb médiában igyekszünk minél több és tartalmasabb 
mondanivalót eljuttatni. Színes és sokat vitázó online közösségünk egy év 
alatt duzzadt 1000 főre, a zöld ügyek a helyi közbeszéd témái közé kerültek 
munkánk nyomán; és ha egy-egy témát határozottan szóvá teszünk, az 
felsőbb körökben is némi reakciót vált ki. Szerencsére egyre többen nem 
csak a billentyűzet és a telefon nyomkodásával kapcsolódnak hozzánk: ak-
cióinkon újabb és újabb önkéntesek bukkannak fel, csapatunk, így kommu-
nikációs csatornánk is folyamatosan szélesedik.

Média megjelenések, interjúk

2020
- riport a Kölcsey Televízióban a létrejöttünkről

- riport a Mustár Rádióban céljainkról, terveinkről, elérhetőségünkről 

- Kapcsolatfelvétel Zagyva Gyula médiavezetővel

- Rádióriport Sunshine Rádió/Keltető 

- Sunshine Rádió Interjú/ lakossági fórumról, sóstói beruházásról 

- Szemléletformáló cikkek képekkel, forrásokkal Nyíregyházi Naplóba, nyir-

egyhaza.hu-ra

- Kiemelt zöld témák küldése egyeztetésre helyi médiavezető részére

2020 októbertől (6 db)

2020. okt. 6. Levegőszennyezés-Avarégetés

2020. okt.14. Fűtés/fa, kazánok

2020. okt.29. Cigicsikkmentes Magyarországért kampány Nyíregyházán is

2020. nov. 10. Miért fontosak a fák

2020. nov. 24. Állj le a pöfögéssel!

2020. dec. 7. Téli madáretetés



2021 
(20 db cikk)

2021. márc. 1. Levegőtisztaság javítása

2021. márc. 16. Cigicsikkmentes Nyíregyháza

2021. márc. 22. Odúkihelyezés - Bujtos

2021. márc. 29. A víz világnapja

2021. máj. 24. Fák, faélőhelyek védelme

2021. máj. 31. Lufimentes ballagás

2021. jún. 8. Sütőolaj-gyűjtés elterjesztése városunkban 

2021. jún. 14. A pöfögéssel álljunk le

2021. jún. 21. Túlzott térkő, beton

2021. jún. 28. Tikkasztó melegben facsemeték, madarak, lepkék, méhek 

segítése

2021. júl. 5. Főzőláda

2021. aug. 2. „Sérült, kiszáradt fát vágnak ki Sóstón”/ helyesbítés kérése

2021. szept. 7. Avar és kerti hulladék égetés helyett

2021. szept. 13. Bútorlappal, illegális anyagokkal való tüzelés

2021. szept. 28. Erdőtisztítás

2021. okt. 4., Gyermekek védelme a levegőtisztaság javításával

2021. okt.19. Csikkmentes Október

2021. okt. 21. CseppetSem!

2021. okt. 28. Adománygyűjtős-sikersztori cikkünk

2021. dec. 14. Húsmentes Nap

2022 
júliusig (3 db)

2022. ápr. 25. Föld Napja

2022. máj. 24. A Zöld Akciócsoport megmozdulása a Méhek világnapja 

alkalmából

2022. júl. 24. Aszály sújtja városunkat is

3 év alatt összesen 29 db cikk



Összefoglalás, zárszó

A Zöld Akciócsoport a megalakulása óta eltelt három évben Nyíregyháza város meghatározó „zöld hangja” lett. Ennek oka, hogy olyan aktív, elkötelezett he-
lyi lakosok fogtak össze kötelékében, akik érzékenyek a jövő nemzedék érdekének védelmére, idejüket, energiájukat nem sajnálják arra, hogy tájékozódjanak, 
ismereteiket folyamatosan bővítsék és a közösség szolgálatára fordítsák. Nem könnyű manapság kiállni és a közösség érdekeit érvényesíteni vállalva a konf-
liktusokat is, a nyilvánosság adta plusz láthatóságot, ezzel együtt nemegyszer a támadásokat is. A Zöld Akciócsoport tagjai azonban vállalkoztak erre, teszik 

minden nap önerőből, szabadidejükből, családi életükből lopva el hosszú órákat e fontos, mindannyiunkat érintő témának.


